النشرة اليومية للاتحاد **UAC DAILY MONITOR**

23 شباط (فبراير) 2024 نشرة يومية إلكترونية تصدر عن اتحاد الغرف العربية



خالد حنفي من المعمد الدولي في جنيف –سويسرا: صناعة التمويل الإسلامي في العالم العربي نحو 2.7 تريليون دولار مما يدل على الالتزام بالههارسات الهصرفية الأخلاقية الهستداهة

أكّد أمين عام اتحاد الغرف العربية، معالي الدكتور خالد حنفي، خلال كلمة له في افتتاح أعمال مؤتمر "إعادة النظر في المشاركة الخدمات المصرفية على المدي الطويل التحقيق تنمية تدامة"، الذي نظمته الغرفة العربية السويسرية للتجارة والصناعة التي تعمل تحت مظلة اتحاد الغرف العربية، في المعهد الدولي في جنيف – سويسرا، خلال الفترة22 و 23 فبراير 2024، أنَّ "العالم العربي يواجه مثل معظم أنحاء العالم، تحديات ملحة، فعلى الرغم من وجُّود عنصر الشباب وديناميكية السكَّان، لا يزال 63 الرقم من البالغين في المنطقة لا يتعاملون مع البنوك، مما يعيق مشاركتهم في التنمية الاقتصادية والازدهار". ونوه إلى أنّ اتغير المناخ يهدد أراضينا ومواردنا، ولأجل ذلك نطالب بحلول مبتكرة. حيث لا تزال التفاوتات الاجتماعية قائمة، مما يتطلب تقديم استراتيجيات للتنمية".

وشدد على أنّ "صناعة التمويل الإسلامي تبلغ في العالم العربي نحو 2.7 تريليون دولار الصناعة، مما يدل على الالتزام بالممارسات المصرفية الأخلاقية والمستدامة"، لافتا إلى أنّ "المبادرات مثل إلمبادرة العربية للشمول المالي تساعد على سد الفجوة المالية، من

أجل تسهيل وصول الملايين إلى الخدمات المالية الأساسية". وأفصح معالي خالد حنفي على أنه "يقوم رواد الإعمال الشباب في جميع أنحاء المنطقة، بتسَّخير التكنولوجيا المالية للدفع نحو تعزيزً الابتكار والشمول المالي. ولكن على الرغم من ذلك ما يزال علينا العمل بشكل أكبر، حيث الشمول المالي لدى المرأة العربية يعد متواضعا جدًا مما يحد من إمكاناتهم الاقتصادية ومساهمتهم في المجتمع. أضف إلى ذلك فإن تمويل الطاقة لا يزال محدودا، مما يعيق انتقالنا إلى مستقبل أكثر مراعاة للبيئة. من هنا فإنّ التعامل مع تعقيدات الأطر التنظيمية غالباً ما يحبط عمل كلا من البنوك والجهات الفاعلة المبتكرة في مجال التكنولوجيا المالية".

واعتبر أنّه "لا يمكننا تحقيق الاستدامة الحقيقية دون مواءمة الممارسات المصرفية مع أهداف الأمم المتحدة للتنمية المستدامة"، موضحا أنّ "المنطقة العربية تتصدّر مبادرات مثل إطار السندات الخضراء والمبادرة الإقليمية لتمويل المناخ. ومع ذلك، هناك الكثير الذي يتعين علينا القيام به. إذ يجب علينا اعتماد أطر الحوكمة البيئية والاجتماعية العادلة وتتفيذها بشكل فعال".

Union of Arab Chambers

ورأى معالى الأمين العام أنّ "إعادة التفكير في المشاركة لا يقتصر فَقط على تبني تقنيات جديدة أو إطار أعمال جديد. بل يتعلق الأمر بتغيير عقليتنا بشكل أساسي، والاعتراف بأن البنوك فعلت دورا حيويا في بناء مستقبل أكثر عدلا وانصافا واستدامة".

وقال "إننا نجتمع اليوم ليس فقط من أجل مشاركة المعرفة، ولكن من أجل صياغة مسار جديد للقطاع المصرفي وتحويله من مجرّد قطاع قائم على المعاملات المالية، إلى محرّك قوي للتنمية المستدامة على المدى الطويل. وأستطيع أن أؤكِّد أنَّ العالم العربي ملتزم بتحقيق هذه الرؤية المشتركة. من هنا ينبغي أن نعمل على تجميع معرفتنا وقدراتنا ومشاركة أفضل الممارسات من أجل جعل القطاع مصرفي لا يخدم الأرباح الفردية فحسب، بل يخدم الرخاء الجماعي لمجتمعاتنا وشعوبنا".

وختم: "دعونا نستخدم هذا الحدث كنقطة انطلاق للعمل وليس فقط لطرح الأفكار. دعونا نعمل على إقرار التزامات ملموسة من اجل إعادة تشكيل ممارساتنا المصرفية من أجل الولوج نحو مستقبل أكثر استدامة".

المصدر (اتحاد الغرف العربية)



Khaled Hanafi from the International Institute in Geneva - Switzerland: The Islamic Finance Industry in the Arab World Is About \$2.7 Trillion, Which Indicates a Commitment to Sustainable, Ethical Banking Practices

The Secretary General of the Union of Arab Chambers, His Excellency Dr. Khaled Hanafi, affirmed during his speech at the opening of the conference "Reconsidering Participation in banking services in the Long Term to Achieve Sustainable Development," organized by the Swiss Arab Chamber of Commerce and Industry, which operates under the umbrella of the Union of Arab Chambers, at the International Institute in Geneva - Switzerland, during the period 22 and 23 February 2024, that "The Arab world, like most parts of the world, faces urgent challenges. Despite the presence of youth and a dynamic population, 63 percent of adults in the region are still unbanked, which hinders their participation in economic development and prosperity." He noted, "Climate change threatens our lands and resources, and for this reason, we demand innovative solutions. Social inequalities still exist, which requires the provision of development strategies."

He stressed, "The Islamic finance industry in the Arab world amounts to about 2.7 trillion dollars, which indicates a commitment to ethical and sustainable banking practices." Pointing out that "initiatives such as the Arab Financial Inclusion Initiative help bridge the financial gap, in order to facilitate millions of people's access to basic financial services."

His Excellency Khaled Hanafi stated, "Young entrepreneurs across the region are harnessing financial technology to advance innovation and financial inclusion. However, we still have to work harder. Financial inclusion among Arab women is very modest, which limits their economic potential and contribution to society. In addition, energy financing remains limited, hindering our transition to a greener future. Hence, dealing with the complexities

of regulatory frameworks often frustrates the work of both banks and innovative FinTech players."

He considered that "we cannot achieve true sustainability without aligning banking practices with the United Nations Sustainable Development Goals." He explained, "The Arab region is at the forefront of initiatives such as the Green Bond Framework and the Regional Climate Finance Initiative. However, there is a lot that we need to do. We must adopt fair environmental and social governance frameworks and implement them effectively."

His Excellency the Secretary-General believed that "rethinking engagement is not just about adopting new technologies or a new business framework. Rather, it is about fundamentally changing our mentality and recognizing that banks have played a vital role in building a more just, equitable, and sustainable future." He said, "We are meeting today not only to share knowledge, but to forge a new path for the banking sector and transform it from a mere sector based on financial transactions, into a powerful engine for sustainable development in the long term. I can confirm that the Arab world is committed to achieving this common vision. Hence, we must work to pool our knowledge and capabilities and share best practices in order to make the sector a banking sector that not only serves individual profits but also serves the collective prosperity of our societies and peoples."

He concluded: "Let us use this event as a starting point for action and not just for presenting ideas. Let us work to make concrete commitments to reshape our banking practices in order to move towards a more sustainable future."

Source (Union of Arab Chambers)